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FORORD 

I forbindelse udarbejdelsen af denne for vort land så vigtige fiskerilov, har Naalakkersusut besluttet at vi ”[…] ønsker et 

bredt samarbejde med fiskeriets parter, når der skal lovgives”. Derfor har det været essentielt for Naalakkersuisut, at 

inviterer alle fiskeriets parter til dialog om Fiskerikommissionens anbefalinger og fremtidens fiskeri i Grønland. 

Fiskeriseminarerne er først skridt i dialogen, ikke kun med fiskeriets parter, men også kommunerne og andre relevante 

organisationer såsom SIK og ikke mindst Inatsisartut. 

Naalakkersuisut ønsker at processen med debatten om og udarbejdelsen af den nye fiskerilov skal ske på et bredt 

funderet grundlag og med fuld transparens. Derfor blev repræsentanter fra hele Grønland inviteret med til 

fiskeriseminarerne og seminarerne blev streamet online, så alle i Grønland kunne følge med.  

På denne baggrund har Departementet for Fiskeri og Fangst udarbejdet et referat, der opsummerer debatterne til begge 

fiskeriseminarer som vil blive offentlig tilgængelig på Departements hjemmeside, www.apn.gl . 

God læselyst, 

 

 

Karl Tobiassen, 

Naalakkersuisoq for Fiskeri og Fangst 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

http://www.apn.gl/
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INTRODUKTION 

Naalakkersuisoq for Fiskeri og Fangst, Aaqqaluaq B. Egede inviterede til fiskeriseminar i Ilulissat, den 2-3. marts og i 

Nuuk, den 9-10. marts 2022 med titlen: Fra Fiskerikommissionens Betænkning til ny Fiskerilov. 

De inviterede var repræsentanter fra alle KNAPKs hovedkontor og lokalforeninger, repræsentanter fra SQAPK, SQARK, 

producenterne, Grønlands Erhverv, og medlemmerne af Inatsisartuts udvalg for Fiskeri-, Fangst- og Landbrug, Råstoffer 

og Erhverv og Finans- og skatter. Derudover deltog medlemmer af udvalg fra Avaanna Kommunia, Kommunegarfik 

Sermersooq og Kommune Kujalleq. 

Begge fiskeriseminarer blev streamet online via facebook og youtube på grønlandske og dansk. 

Udgangspunktet for fiskeriseminarerne var Fiskerikommissionens anbefalinger, se program for seminarerne i bilag 1. 

Departementschef for Departementet for Fiskeri og Fangst, Jørgen Isak Olsen fremlagde Fiskerikommissionens 

anbefalinger, både de principelle og de konkrete anbefalinger for de forskellige fiskerier. Du kan se præsentationerne 

vedlagt i bilag 2. Hvorefter der var debat blandt deltagerne. Ud over debatterne vedrørende anbefalingerne, så blev 

flere andre emner taget op af deltagerne.  

På baggrund af debatterne, har Departementet for Fiskeri og Fangst udarbejdet et referat som er opdelt efter de emner 

der blevet taget op. Dette betyder at der ikke er tale om et direkte referat af hele seminaret, men en opsummering af 

debatten til begge seminarer opdelt i emner. 

F.eks. er alt hvad der blev debatteret vedrørende individuelle omsættelige kvoter samlet under ét, det samme er alt 

hvad der blevet taget op vedrørende tabte fiskeredskaber og indhandlingssteder etc.  

Dette skulle gerne gøre det nemt at få et overblik over hvilke emner som blev debatteret over alle fire dage samt gøre 

det overskueligt at slå op hvad der blev diskuteret under de forskellige emner. 

Referat skulle dermed kunne bruges som et opslagsværk for interesserede. 
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FISKERIKOMMISSIONENS BETÆNKNING GENERELT  

▪ Fiskeriloven er 26 år gammel, og fiskerikommissionens arbejde må videreføres. Fiskeriloven er vigtig, og det vil 

være godt i fremtiden hvis man deler den op, så man deler det op i lov om rejer, krabber, hellefisk. Det vil gøre 

det lettere for beslutninger. 

 

▪ Hvordan ser det ud i forhold til arvelige kvoter, hvilke hensigter har I med hensyn til at eje kvoter? Med hensyn 

til organisationen af rejefiskeriet, hvor god er den? 

 

▪ I Sisimiut lever vi af at fiske efter stenbider og krabber, og om vinteren forsvinder fiskene. I nord kan de fiske 

365 dage om året, det kan vi ikke i Sisimiut, og det burde man tage hensyn til. Hvis det skal kunne betale sig for 

os, så er vi også nødt til at drive moskusjagt. (det vil sige, at vi er nødt til at overgå til jagt) 

 

▪ Kommissionens betænkning omhandler kun enkelte grupper af fiskere, og ikke samfundet som helhed. 

 

▪ Jeg er enig i, at der skal være et klageorgan. Hvis I vil oprette et klageorgan, så må der også være et klageorgan 

for fangere. 

 

▪ Det at vi vil udsætte indtil 2024 er ikke ensbetydende med at vi vil stoppe arbejdet. Vi forsøger blot at sikre, at 

arbejdet udføres godt. 

 

TAC (TOTAL TILLADT FANGSTMÆNGDE)  

▪ Det ville være bedre med månedsopdelte kvoter for hellefisk. 

 

▪ TAC for fartøjer burde være 100 %.  
Fiskeriet går ellers altid uden problemer, men på grund af papirarbejdet bliver fiskeriet omtalt som noget, der 
ikke er velfungerende. 
 

▪ Med hensyn til TAC er der store områder i vore farvande, vi ikke fisker på, alle os fiskere har udmærkede 
redskaber. 
 

▪ Ser vi på hele landet, og de store farvande vi har, må TAC anses for at være ret begrænset. 
 

▪ Opfiskning af kvoterne er noget, der rammer alle, i samtlige byer er der nogen, der går i stå, derfor ser vi 
månedsopdelte kvoter som en god løsning. 
 

▪ Pinngortitaleriffik´s indstillinger opfattes som indstillinger, der ubetinget skal følges af fiskerne. 
 

▪ I forvaltningsområdet 47 stoppes fiskeriet, selv om dem, med årskvoter ikke har opfisket deres kvoter. 
 

▪ Regulerede fiskearter burde være til gavn for grønlændere 100 %. 
 

▪ Det er os der skal forklare folk fra udlandet, hvordan forholdene er i vores farvande i forbindelse med 
fastsættelsen af TAC. 
 

▪ Når TAC-en pludselig er opfisket har det stor betydning for byerne og bygderne. Vejrforholdene i 
forvaltningsområde 47 gør at man ikke bare kan sejle til en anden by for at fiske. Forvaltningsområde 47 bør 
revurderes. 
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▪ For hellefisk fiskerne er det sådan, at månedskvoterne hurtigt bliver opfisket, det skal forstås sådan, at der er 
for mange hellefiskefiskere og derfor bliver kvoterne opfisket meget hurtigt. 
 

▪ Hvilket planer har man til kvotebank? 
 

▪ Kan man eventuelt forsøge i et eller to år uden kvotebegrænsninger?  Så kunne det være, at man stille og 
roligt kunne fiske, i stedet for olympisk fiskeri hvor man fisker uden søvn. Det er som dengang der var 
begrænsninger i rensdyrjagterne, og hvor selv folk uden våben kunne blive udtrukket. 
 

 
▪ TAC-en for havgående hellefisk deles mellem Canada og Grønland, hvis Grønland ikke længere fisker i det 

havgående fiskeri, vil hele kvoten tilfalde canadierne. 
 

▪ Men hensyn til krabbefiskeri ved Sisimiut, så opfiskes kvoterne hurtigt, men når vi søger om en forhøjelse af 
kvoten, trækker det i langdrag.  Men på den anden side forhøjer I hellefisk kvoten meget hurtigt inden 
hellefisk kvoten bliver opfisket.  
 

▪ Jeg har ellers et ønske om at der sker en ordning for fiskerjollerne i de enkelte områder langs kysten. 
 

 
▪ Da kvoten blev opfisket i november havde det alvorlige konsekvenser for os, jeg mistede den jolle jeg havde 

på slæb, og alle mine redskaber.   Vi var taget på fiskeri fra Uummannaq til Upernavik. For da kvoten blev 
opfisket, blev vi opfordret til at tage på fiskeri mod syd eller mod nord. 

FORVALTNINGSOMRÅDERNES GRÆNSER  

▪ På grund af trængslen i Diskobugten i sommerfiskeriet, så bør der ellers ændres ved forvaltningsområdets 

grænser. 

BASISLINJEN 

▪ Basislinjen bør ellers flyttes ud fra 3 sømil. 

MSC (MARINE STEWARDSHIP COUNCIL)  

▪ Man har aldrig nogen tiltro til hvad fiskerne siger, men man lytter derimod til, hvad der bliver sagt fra andre 

lande. 

 

▪ MSC er farlig for fiskerne, fordi man ikke kan få en tillægskvote.  Hvis man tildeler kvoter, som er tilpasset 

vores farvande, så er vi interesserede i mærkning med MSC. 

 

▪ I siger til os, at hvis vi ikke får MSC-mærkning, så vil indtjeningen kollapse. 

BÆREDYGTIGHED 

▪ Os der bor i de nordligere egne, vi bor nær gletsjere, disse fiskeområder passer sig selv, for når bræerne 

kælver, kan vi ikke længere fiske i området pga is. 

  

▪ Vi ved, at den varme strøm, der nu når op til vort område er til gavn for torskefiskeriet. Selv om det er 
tilfældet er fabrikkernes udvikling begrænset. 
  

▪ Man bør se på de begrænsninger som klimaet selv sætter, for det er sådan, at vi selv somme tider kun kan 
komme ud at fiske ti gange om måneden på grund af vejret. 
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▪ Med hensyn til planerne om at nedbringe antallet af fiskere når fiskeriet nærmest gå i stå falder 
indhandlingen og her går vi over til fangst, og det bør medtages i overvejelserne. 
 

▪ Vi fiskere har nar- og hvidhvalerne som konkurrenter, for de spiser jo hellefisk. 
 

 
▪ Man taler om farvandenes store omfang, men der er mange områder, hvor der ikke dreves forsøgsfiskeri på, 

hvordan kan det være? 
 

▪ For hvert tyvende år kommer torsken igen, og forsvinder igen. Det bør man have i erindringen når vi skal 
drive et bæredygtigt fiskeri, vi har en meget lang kyststrækning, det bør medtages ved kvotefastsættelserne. 
 

▪ Hvis man ikke kan komme uden om bæredygtighed, hvorfor skal fabrikken så beslutte, at det kun er denne 
art fisk, vi kan indhandle. Og hvis det er sådan, at jeg ikke kan indhandle andre arter fisk, så kan jeg jo ikke 
fiske dem, og det modsætter målsætningen med bæredygtighed. 
 

▪ Og med hensyn til bæredygtighed, skal vi så blive ved med at smide bifangsterne i bundgarnsfiskeriet ud for 
vi kan ikke indhandle dem. Er det bæredygtighed? 

FISKERILICENSER 

▪ Man bør genindføre de røde og grønne licenser, fordi der kan man let se, hvem der er erhvervs- og hvem der 

er fritidsfiskere og –fangere. 

 

▪ Ved en nedskæring i antallet af fiskere, ønsker vi, at dem der kun fanger lidt om året, prioriteres til at stoppe 

med deres fiskeri. Og man bør stoppe med at give licenser til personer, som allerede har arbejde på land. 

 

▪ Uddeling af licenser til lønmodtagere må indstilles. Dem der lever af fiskeriet er vigtigere. 

 

▪ Jeg kan ikke lide, når en med licens til jollefiskeri, kører rundt i sin bil, og lader andre om at fiske med sin 

licens. 

 

MIDLERTIDIGE LICENSER TIL JOLLEFISKERIET  

▪ Det tager alt for lang tid at få tildelt en licens. 

ØGET VÆRDITILVÆKST FRA FISKERIET  

▪ Hvis vi her i landet skal skabe øget værditilvækst, så bør der være et auktionshus, og det ville være passende, 

hvis den har beliggenhed i Ilulissat, når de store lufthavnsprojekter er klar. 

 

▪ Når man har fanget torsk, så er håndteringen meget tidskrævende i forhold til indhandlingsprisen. 

 

 

▪ Vi må skabe værditilvækst gennem produktion og eksport af fisk. 

 

▪ I stedet for blot at hjælpe udlændinge, så må man åbne op for, at rejefiskerne selv kan stå for 

produktionsleddet. 
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▪ I 1989 da man oprettede Inuili, var vi glade, da man skulle til at lave nyskabelse i forhold til produktion, men 

det er nærmest gået omvendt. 

 

▪ Vi gør ikke god brug af produktionsmulighederne. I Sydgrønland bestiller fåreholderne fiskemel udefra, 

selvom vi har rigeligt af råvarer selv De sæler som vi bare smider ud, dem kan man ikke engang købe i 

Brugsen. For at stoppe det store spild her i landet, så må vi gøre bedre brug af ressourcerne. 

 

▪ Jeg mangler en debat om handel, hvor vi går ud fra et kvalitetssynspunkt. Jeg håber, at man opnår, nedre 

grænse for mindstepriser.  

UDVIKLING AF FISKERIET  

▪ Det er på tide at lave udvikling i det kystnære fiskeri, de udenskærs fiskere er endda begyndt at sætte 

rekorder i de seneste år. Rådgivningen i Qaanaaq og Østgrønland må udvikles. Og man må genindføre 50-50-

ordningen (hvor minimum 50 % af ens indkomst skal komme fra fiskeri- eller fangst for at man kan få en 

erhvervsfiskerilicens). 

 

▪ Hvis man investerer 1 mia. til fiskeriet vil det omsætte eller 100 mia. vil kommer tilbage. 

 

▪ Sydgrønland er ved at blive affolket, hvordan kan man styrke fiskeriet? 

ØKONOMI 

▪ Rusland er vores næststørste aftager af rejer, og vi regner ikke med at eksportere dertil i år. Desangående er 

det sandsynligt, at A-skat selskabsskatten sænkes, og man kan også regne med, at brændstof til fartøj kan 

fordoble i pris, så det er en tung tid vi går i møde. Til juni ophører ordningen med afgiftsfri indførsel af rejer til 

Storbritannien, og vi kommer til at betale 20 % i afgift. Betænkningen indstiller ændringer i det 

kystnærfiskerier, hvem skal betale udgifterne? 

 

▪ Udenskærsfiskerne kører deres eget løb, men hvem skal betale for de kystnære fiskere? Der er en krig i gang 

nu, derfor regner vi med at der kan komme et økonomisk kollaps. 

OMKOSTNINGER 

▪ Selvom jollefiskernes indtægt lader til at stige, så er omkostningerne steget så meget, at fiskeriet næsten ikke  

giver overskud. 

MODERNISERING AF FARTØJER 

▪ Med hensyn til modernisering så har vi ventet længe på den nye fiskerilov; vores fartøjer er forældede og vi 

kan ikke lave modernisering. Vi kan ikke vente til 2024 med modernisering, da vores fartøjer er så forældede.  

GENERATIONSSKIFTE 

▪ Med hensyn til generationsskifte, hvis man sætter den til 20% så vil vi bane vejen for de unge.  

 

▪ Kommissionen har vurderet, at man ikke giver de unge særlige muligheder, dette er ærgerligt, fiskerne bliver 

jo ældre, og skal skiftes ud på et tidspunkt. 
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DIREKTE EKSPORT 

▪ Hvis fiskerne få mulighed for at eksportere, så ville de få mulighed for at udvikle. 

INDHANDLINGSPLIGT 

▪ Rejefartøjerne er over 30 år gamle.  Indhandlingspligten bør afskaffes da det er for dyrt at udskifte dem med 

nye, da anskaffelse af nye fiskefartøjer er meget dyrt. Med hensyn til rejer giver en mindre lasteevnen 

begrænsninger i at afsøge længere fiskerimuligheder i Nordgrønland. 

INDHANDLINGSMULIGHEDER 

▪ Vi beder om hjælp med hensyn til indhandlingssteder for torsk i Sisimiut. 

    

▪ Royal Greenland i Sisimiut lukker for indhandlingen af torsk, når det sker kan man kun indhandle i 

Sarfannguit. Det er for meget med begrænsningerne for os, der bør være konkurrenter til Royal Greenland. 

 

▪ Vi har gennem flere år henvendt os med hensyn til indhandlingsproblemer i Sisimiut, men det er der aldrig 

kommet noget ud af. 

 

▪ Problemet med tømning af netburene betyder, at vi kan vente i op til to måneder. 

 

▪ På grund af at det stormer om vinteren ved Uummannaq, kunne man placere et indhandlingsfartøj i området. 

 

▪ Området ved Uummannaq og Nuugaatsiaq har tidligere været store fiskesteder, kan der gives mulighed for 

indhandling. Det er farligt med alt for lastede joller og fartøjer, de bør kunne indhandle regelmæssigt. 

 

▪ I disse måneder er det garn fiskeri I Upernavik.  Herefter vil det næste være torskefiskeriet, vi fanger ca. 1 

kasse torsk hver dag og vi kan kun indhandle 1 kasse, resten må vi så bare smide ud, det kan faktisk betegnes 

som ressourcespild. 

 

▪ I Upernavik kan man ikke gå over til at fiske andre fiske arter, Arctic Fish, RG samt Polar [Seafood] er kun 

interesseret i hellefisk.  Hvilke tanker gør Naalakkersuisoq sig om indhandlingsmulighederne, hvis de skrevne 

indstillinger skal følges?  De fordeler kvoter men indhandlingsmulighederne udvikles ikke.  Der er kun 

interesse for at der også indhandles krabber. 

 

▪ Hvordan kan det være, at rejefabrikken i Narsaq er blevet lukket. 
 

▪ Kan der etableres en krabbefabrik i Narsaq? 
 

▪ Hvordan kan det være, at fiskeriet i Sydgrønland ikke udvikles? 
 

▪ Vi i Kapisillit er blandt de uheldige, der ikke længere har indhandlingsmuligheder.  Som bekendt er der masser 
af torsk og der er også hellefisk i vores område. 
 

▪ Vi er i det kystnære område er forpligtiget til at indhandle, men vi kan ikke indhandle det hele, da der er 
mangel på indfrysningskapacitet.  Har i planer om at oprette et indhandlingssted i Nuuk. 
 

▪ Vedr. vores indhandlingsanlæg. RG har gennem mange år ikke ændret på indhandlingspriserne.  Skal det til 
evighed være RG?  RG bør stoppes og erstattes af et andet selskab.  Når de ikke kan hæve priserne bør de 
stoppes, Royal Greenland gør intet for en udvikling. 
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▪ Da vi havde fisket 130 tons fik vi at vide, at da den sydlige kvote var opfisket skulle fiskeriet stoppes, 
efterfølgende fik vi at vide, at der stadig manglede en opfiskning af 90 tons og at vi skulle i gang med fiskeriet 
igen, denne usikre drift finder vi meget lidt betryggende. 
 

▪ Det er ejerne af RG som skal besluttet om RG skal lukkes. 
 

▪ Mens der sker udvikling i RG bør der også ske en udvikling af losseforholdene, for på nuværende tidspunkt er 
det sådan i Nuuk, at hvis en større fartøj losses kan det foregå hele dagen og af den grund kan andre fiskere 
ikke komme til at indhandle. 
 

▪ Indhandlingsstederne må også melde ud, hvad de har af planer. 
 

▪ Fra Kangaamiut vil de gerne komme med følgende: Der er i Kangaamiut omtrent 40 fiskere, de deles om 
indhandlingsmulighederne, indhandlingsstedet har sat den begrænsning, at de kun kan tage 7 kasser 
indhandling om dagen. I Atammik må man også deles om indhandlingsmulighederne. 
 

▪ Hvordan kan det være, at vi som store selskaber ikke bliver pålagt til at åbne for muligheder i Sydgrønland. 
 

▪ Til dem der laver love; selvom de store selskaber mangler medarbejdere der er mange arbejdsløse.  Der 
bruges masser af penge på de arbejdsløse, selv om store selskaber mangler medarbejdere. 
 

▪ Er det ikke på tide, at der etableres et stort indhandlingsselskab? 
 

▪ Jeg kan ikke indhandle til Polar Seafood, fordi jeg ikke skylder dem penge.  Og derfor må jeg fra Nuuk tage til 
Qeqertarsuatsiaat for at indhandle.  Jeg har et ønske om, at sådanne begrænsninger ophæves. 
 

▪ Vi har et ønske om, at der i Akunnermiut-området [Akunnermiut nalaat ligger i Attu område] snarest oprettes 

et produktionsanlæg.  Vi har ikke selv råd til at udvikle på baggrund af det beskedne antal kg vi fanger, og 

derfor beder vi om hjælp, så vores efterkommere også kan fortsætte erhvervet. 

 

INDHANDLINGSFARTØJ  

▪ Der er behov for indhandlingsfartøjer ved starten af bundgarns-sæsonen ikke i august måned. 

 

▪ Før en indsættelse af et indhandlingsfartøjer bør indhandlingsstederne rådspørges.  RG plejer ikke at have 

planer for Sydgrønland, vi har ventet i årevis, og vi venter stadig. Sidste år gjorde vi ellers en stor indsats, men 

da vi ikke selv har en fabrik, er vores ønske ikke opfyldt.  Vi står placeret i en meget vanskelig situation.  I 

Sydgrønland står vi placeret i den dårligste økonomiske situation. Såfremt Arctic Prime i Sydgrønland er villig 

til at sætteet stort fartøj, for de har i forvejen fabrik i Qaqortoq og i Nanortalik, og hvis de gjorde en indsats i 

Syd, så ville vi udnytte disse muligheder. 

 

▪ Med hensyn til indhandlingsmuligheder bør fiskeri organisationer inddrages i løsningerne. 

FISKERIUDDANNELSE  

▪ Det er ikke nødvendigt at udvikle fiskeriuddannelsen da den er tilstrækkelige. Jeg vil foreslå, at det vil være 

bedre at udvikle Maritimskolen i Paamiut. 

OFFICERER 

▪ Udlændinge som kun har en postboks-adresse tager grønlænderes pladser i det grønlandske trawlere. 
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▪ I 70'erne bliver der uddannet 15-20 officerer hvert år. Efter man flyttede uddannelsespladsen til Paamiut blev 

niveau ringere og siden er den ikke kommet op på samme niveau igen. Vi i Polar Seafood har uddannet otte 

officerer. Officerer er også maskinister, og de foretrækker at arbejde på land, så de er tættere på deres 

familier. Færingerne gør det på denne måde, at moderen til barnet peger på billedet på væggen og siger, det 

er jeres far. Det er det, som vi skal ændre på. 

 

▪ Officer-uddannelsesundervisningen og undervisningen på Det Maritime Center er overhovedet ikke 

acceptabel, og politikerne kaster hele tiden bolden videre. Skolen har ikke engang sin egen uddannelsessted, 

og derfor er uddannelses niveau meget ringe. De unge tror, at det kun er fiskeri man kan lære der, og 

studievejledere aner ikke hvad uddannelserne går ud på, der er behov for øget oplysning. Færøerne forsyner 

hele verden med officerer, mens vi kun får uddannet fire om året. 

 

NATURINSTITUTTET 

▪ Naturinstituttets arbejde er begrænset. Vi ved, at hellefiskene bliver større og vi fanger hellefisk med rogn, så 

det er ikke korrekt når de siger at hellefisk ikke gyder i fjordene. 

 

▪ Der blev vidst 3 små hellefisk som bevis på, at hellefisken også gyder i fjordene. 

 

▪ Jeg vil gerne lige modsige den påstand, at hellefiskene bliver mindre. Man er nødt til at lave en undersøgelse 

på fabrikkerne, hvor man vejer og måler hellefiskene efter centimeter.  

 

▪ Vedrørende havpattedyr og fisk i økosystemet: Da der kom hvaler i Nuuk-fjorden, så begyndte lodden at 

forsvinde og som følge af det fik torskene mindre at spise, det bevirker at deres lever skrumper (de fik dårlig 

lever), har Naturinstitutet planer om at undersøge det? 

 

▪ Naturinstitut: Da Naturinstituttet blev oprettet i 1994 var vi glade. I dag laver de ikke andet end at sige ”I er 

ved at tømme bestanden, I er ved at tømme bestanden”. 

BIOLOGER 

▪ Der bør ansættes en biolog i KNAPK-regi. 

 

▪ En fisker, fisker hele året men biologerne laver kun deres undersøgelser om sommeren. 

 

▪ Hvis der var flere biologer, ville der være flere informationer. 

 

▪ Med hensyn til biologer så vil jeg foreslå, at man opretter biologer, som kan lytte til fiskere og fangere. 

 

MÆRKNING OG CERTIFICERING AF FISK  

▪ Afmærkede hellefisk fanges i fjordene. Hvorfor laver man ikke afmærkning i det havgående fiskeri? 

FISKERNES VIDEN 

▪ Fiskerne har allerede stor viden, og derfor må der være mere samarbejde med os. 
 

▪ Før kunne hellefisk på under 500 gr. ikke indhandles, og nu er det op til 400 gr. som man godt må sælge. 
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▪ Vi har et kæmpe havområd og fiskernes viden er stor. Man kan ikke kun være bundet udelukkende til 
biologernes viden. 
 

▪ Hvorfor får vi ikke svar når der drøftes om udenskærsfiskeri? Os der fisker indenskærs anses som nogle 
rovfiskere, men det samme er ikke tilfældet for udenskærs fiskerne. Biologerne siger, at fiskene ved kysten 
ikke svømmer ud til udenskærs havn og det tror jeg ikke på, fordi man fanger hellefisk med krog i det 
udenskærs fiskeri. 
 

▪  Udenskærsfiskere må man ikke fiske i gydeområder, men det skal man være forsigtig med at snakke om i det 
indenskærs fiskeri, for hvis man nævner, at fisk gyder et sted, så må man ikke fiske der længere. 
 

▪ Seminaret har vist, at der er alt for stor forskelle mellem Naturinstituttets og fiskernes viden. 

PISUNA (DATABASE MED BRUGERVIDEN OM FISKERI OG FANGST)  

▪ Pisuna der blandt andet blev indført af Naalakkersuisut i 2009, bør udvides. 

TABTE FISKEREDSKABER 

▪ Når der er islæg, så er der flere tabte garn grundet isens bevægelser. Jeg er forbavset over, at der er nogen, 

som ikke har anmeldt deres tab af garn. 

 

▪ Det er utroligt, at blive informeret om at sager vedr. overtrædelser om fiskegarn forældes efter to år. 

 

▪ Spøgelsesgarn og tabte langliner er et problem for fiskerne. De skrevne regler følges ikke. Hvis vi skal 

overkomme dette problem, så må vi gøre som i Skandinavien og overvåge med kameraer. 

 

▪ Det er ikke med vilje at vi mister redskaber, vi mister vores garn pga. isfjeldene. De midler der er sat af til at 

hive garn op er slet ikke tilstrækkelige. Både Naalakkersuisut og kommunerne bør have større interesse for 

tabte fiskeredskaber. 

 

 

▪ Der er nogle fiskere, som ikke røgter deres garn, som derfor cutter garnet når de er begyndt at lugte. Og vi 

må erkende, at der er nogen der bare smider deres garn ud. Det er på tide at slå hårdt ned, på dem der 

forsømmer deres redskaber. 

 

▪ Man bruger garn tiltænkt torsk ved fiskerier efter hellefisk. 

 

▪ For dem der går godt i fiskeriet, skal ikke begrænses eller forstyrres, på grund af dem der ikke fisker godt. 

 

▪ Der er nogen i blandt os som har for let ved at hente nye redskaber, men som så forlader deres udstyr, og 

som så kan hente nyt året efter. 

 

LOGBOG 

▪ Dem der skal lande deres skal registrere deres fangster i logbøger hver dag, også selvom indhandlingsstedet 

skal veje deres fangster, når de bliver landet. 

 

▪ Elektronisk logbogsføring er ikke fuld ud implementeret for alle, derfor ønsker jollefiskerne at de først kan 

bruge logbøger når systemet først er fuldt ud implementeret. 
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▪ Jeg fik besøg af en fiskeribetjent, og vedkommende fortalte mig, at jeg skulle være overgået til elektronisk 

logbog senest 1. marts. Men det havde jeg aldrig fået oplyst før. 

KONTROL 

▪ Vi fisker uden noget større kontrol, der bør være større kontrol med os. 

 

▪  Det at der ikke sker kontrol i Ilulissat, gør at der ses skævt på folk fra Ilulissat. 

 

 

▪  Der føres ikke kontrol om selskaberne ejer 5 %, der er endda nogle som ejer op til 40 %, og det kritiserer vi 

på det kraftigste.  

 

▪ Hvis love og bekendtgørelser blev overholdt, så ville der ellers være færre problemer. 

 

▪ I Sydgrønland har der aldrig været kontrol. Det er kun i rensdyr- og moskussæsonen, at der udføres kontrol, 

selvom vi ikke kan jage moskus i Sydgrønland. 

 

 

DATA 

▪ Man må arbejde hen imod at oprette et data/videnscenter og et institut i Ilimmarfik, og Grønlands Statistik 

kan udvikles. Da man her begyndte at snakke om arter, gav turisme-operatørerne eksempler på hvordan de 

får indtægter, mens vi til gengæld ikke havde noget at vise. 

INDIVIDUELLE OMSÆTTELIGE KVOTER (IOK) / INDIVIDUELLE KVOTER (IK)  

▪ Jeg siger nej til IOK, vi vil ikke gå med til at sænke antallet af fiskere. 

  

▪ Der efterspørges og ønskes at indføre IOK. 
 

 
▪ SQAPK:  Vi er ikke enige i IOK for jollefiskere, fordi det vil medføre, at der bliver færre og færre familier, hvor 

fiskerierhvervet går i arv til næste generation. Vi ønsker, at der kommer kvoter, som ikke kan handles. 
 

▪ Før IOK indføres, så er Naalakkersuisut nødt til at tage grundigt stilling til det. 
 

▪ I forbindelse med bæredygtighed om folks vilkår, så vil det ramme alle familier, hvis IOK bliver indført, vi 
håber derfor, at man finder bedrer løsninger. 
 

▪ Med hensyn til indførelse af IOK så regner jeg absolut med at vi bliver negativt berørt af det, men det er 
rigtigt, at der vil altid være fiskere, og vi kommer ikke til at leve evigt.  
F.eks. hvis en fisker begynder at arbejde på en guldmine, og guldminen lukker, hvordan kan den person så 
vende tilbage til fiskeriet, hvis vedkommende ikke har en IOK. 
 

▪ Det er kun de torsk som landes, der bliver registreret, skønt der er mange flere som kan landes. 
 

▪ Det positive ved IOK er at man kan fiske efter hellefisk i ro, og når torskene kommer, så kan man fiske efter 
torsk i ro. Der er mange fordele ved IOK. Hvis en jollefisker får IOK, så er det hans til evig tid. 
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▪ Med hensyn til IOK. Hvis der indføres IOK til joller, for os der bor i ikke konkurrence områder vi vil ikke blive 

berørt således at der ikke vil ske udvikling i vores område. Vi har indhandlet for over 500 tons, men sydpå 
indhandler det mere. Da man indførte brøndbåde, så kunne vi kun sælge 10 tons. Hvis IOK indføres, bliver vi 
hård ramt økonomisk. 

 
▪ I nævner, at når der først fiskes mellem 30-33 tons at fiskeriet kan betale sig. Man må går ud fra at ud af 1121 

licenshavere må 957 licenshavere gå ud af fiskeriet, tilbage vil der være 157 licenshavere.  Der snakkes om to 
modsætninger, på den ene side siger man at jollefiskerne skal op på land, mens man for den anden side siger, 
at det ikke er tilfældet. 
 

▪ Det er op til fiskeren selv om han vil sælge sin kvote. Det vil jeg ikke tage stilling til her. 
 

 
▪ I har travlt med at få os til at beslutte os om indførelse af IOK eller IK, men det er en sag, som man skal 

arbejde med grundig. 
 

▪ De fiskere som fisker under 5 tons er ikke nødvendigvis nogle, der fisker meget lidt for de kan være de også 

lever af fangst.  

 

▪ Hvis man opvokset med fiskeri, så kan man ikke sådan uden videre skifte til et erhverv på land. 

  

▪ Hvis IOK skal indføres for joller, så ønsker vi, at der skal laves oplysningskampagner. 

 

▪ I Uummannaq er IOK ikke accepteret, fordi der er for få informationer. 

 

▪ Med hensyn til unge der vil træde ind i fiskeriet er tilbageholdende fordi de mangler informationer. 

 

▪ Det er ønskelig at man indfører IOK, fordi man er træt af det olympiske fiskeri. Bankerne har lukket for 

banklån til jollefiskerne, derfor ønsker vi at der bliver indført IOK. Olympisk fiskeri hver dag fra 

morgenstunden er ikke sundt. 

  

▪ Hvis man gjorde noget ved at efterleve lovene - der er sat øvre maksimumgrænse for IOK, hvis man sikrer at 

der ikke sker overskridelse af øvre grænsen vil det være betryggende for mange.  

 

▪ I 2018 arrangerede vores forening et politiskseminar i Attu, hvor der også var deltagere fra KNAPK og KNI. 

Siden dengang har vi holdt dialogen kørende, heriblandt omkring mulighederne for at der oprettes kvoter. 

Men rent administrativt er der bekymringer, da man ikke kan føre kontrol med jollerne. Vi er åbne overfor at 

der indføres GR numre for jollerne og de får tildelt kvoter. Men fordi vi har begrænsede 

indhandlingsmuligheder er vi ikke kommet videre. I vores afdeling drøfter vi ofte, for vi omtales ofte som 

udefrakommende at vi skaber trængsel i fiskeriområder ved Ilulissat, derfor vil vi gerne få tildelt en særlig 

kvote på 10 % af TAC. 

  

▪ Hvis vi kun skal fiske 33 tons, så kommer vi til at blive ramt af det. I Upernavik kan vi ikke sælge andet, kun 

hellefisk. 

 

▪ Hvis vi skal fiske rentabelt er det ikke nok at eje procentdele vi ønsker derfor at IOK skal være arvelige. 

 

 

▪ IOK er den eneste vej frem. Fordelene er at man får mulighed for at udvikle fartøjer. Som IOK ejer kan jeg 

fiske forskellige arter i ro. Men jeg synes, at IOK bør forøges, da der er mange steder, hvor vi ikke fisker. Der 



15 
 

skal være en overgangsperiode; indhandlingsstederne kan ikke følge med i højsæsonen på grund af det vil jeg 

imod min vilje miste noget IOK. 

 

▪ Hvem er det der i fremtiden skal blive fiskere, er det kun de rige?  

 

▪ Det er budskabet fra Kangaamiut, som jeg viderebringer. IOK, tak.  

 

▪ Med hensyn til IOK så er det begrænset hvor meget fabrikken kan tage imod, når man skal lande torsk, og 

derfor kan vi ikke støtte IOK for torsk. Hvis IOK skal indføres, så er man først nødt til at gøre noget ved 

fabrikkerne. Man børfortælle RG, at de skal tage imod flere fisk. 

 

▪ Vi kan ikke acceptere IOK fordi torsk følger havets temperatur, således at torsken kan forsvinde fra hele 

kysten og komme tilbage. 

 

▪ Hvis man finder hellefiskeforekomst i Østgrønland, så må man uddele licenser så de kan fiske i 20 år. 

 

 

▪ Hvordan kan man støtte IOK, hvis man kun kan indhandle begrænset i løbet af ugen? 

 

▪ I forbindelse med indførelse af IOK så lad de tre bedste fangstår i de sidste fem år strækkes til en tiårig 

periode. Fabrikkerne laver begrænsninger, og der har været corona. 

 

 

▪ Vedkommende gav udtryk for budskabet fra Kangaamiut: Selvom de ellers kan se fordelene ved indførelsen 

af IOK, så ved de, at det er småt med det de kan få ud af IOK, da der laves begrænsninger på indhandling. 

  

▪ Vi jollefiskere skal ikke kun påpege problemer, lad os deltage i at finde løsninger. 

 

FORSØGSFISKERI  

▪ Hvilke andre fiskearter kan man fiske på? Hvordan kan man organisere forsøgsfiskeri i det kystnære fiskeri? 

 

▪ Hvis vi skal lave forsøgsfiskeri, så har vi brug for bedre agn. 

 

▪ Eftersom det er svært at tilkomme Østgrønland, så har befolkningen derovre meget anderledes vilkår. Det er 

ikke så god en løsning, at indsætte et indhandlingsskib, da det har samme værdi som hellefisk.  

 

 

▪ Ittoqqortoormiit.  Hvor jeg kommer fra er der ikke en eneste fisker. Det er glædeligt, at jeg er blevet inviteret, 

når snakken falder på forsøgsfiskeri, har jeg i det mindste noget at byde ind med. I maj måned er der 

forsøgsfiskeri efter hellefisk. Vi er fangere, så vi ved ikke meget om fiskeri, og hvis vi ikke oplæres i fiskeri, så 

kan vi ikke blive fiskere. I 2006 var der forsøgsfiskeri i vores fjord. Selvom der er over 1000 nar-/hvidhvaler, 

som kommer ind i fjorden, så lykkedes det fangere at fiske over 400 hellefisk, skønt det siges, at hellefisk 

forsvinder, når hvalerne kommer. Hvis det er sandt, så må der være rigtig mange hellefisk.  Man plejer at 

fange store hellefisk. Når isen har lagt sig så har man aldrig prøvet at fiske i fjorden. Jeg vil ellers gerne 

forsøge med snescooter, da det er langt fra Ittoqqortoormiit. Jeg bruger grønlandshaj som hundefoder, og jeg 

kan se i deres mavesække, at de spiser hellefisk. 

 

▪ Folk fra Upernavik plejer ellers at sige, at de gerne vil komme til Ittoqqortoormiit for at oplærer dem i fiskeri. 
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▪ Forsøgsfiskeri efter hellefisk er interessant. Siden 2013 har man ikke måtte fiske efter hellefisk med net i 

Sermersooq Kommune. Vi har henvendt os om at få dette ændret, men det er meget besværligt. Udenskærs 

er det forbudt at fiske efter hellefisk med sænkegarn. Men i Østgrønland er der ikke noget i vejen for at fiske 

med sænkegarn. Det er ellers tiltrækkende men med et mindre fartøj uden større kapacitet og uden 

pladefrysere er det umuligt. Det er allerede muligt at fiske med garn i Nordgrønland. 

LAKS 

▪ Vi er selv nødt til at kunne bestemme over laksen. Vi vil kunne fiske efter laks kommercielt igen. 

STENBIDER 

▪ Nu om dage får selv folk som ikke er erhvervsfiskere licens til at fiske efter stenbidder, hvilket endda fører til 

stridigheder mellem fiskere. 

 

▪ Når det bliver stenbidersæson i Sisimiut, så lukkes der for fiskeri. 

 

▪ Der er rigeligt af stenbidere at fiske i Uummannaq, men der lukkes for fiskeriet, før vi overhovedet kan 

begynde at fiske. 

 

▪ Det er meget lidt stenbider hunner som indhandlingsstederne kan tage. Siden islændingene mistede deres 

MSC, så er det kun 20-22 tusind tønder, som vi har solgt. I fjor producerede vi 18 tusind tønder. Når vores 

naboer som Island sælger, så falder priserne. Fordi vores stenbider sæson starter senere får det negativ 

effekt på priserne. 

 

 

▪ Hvorfor laver I begrænsninger, til en der har licens til stenbider med fartøj, for at vedkommende skal kunne 

indhandle med jolle? Dette må der rettes op på, det er lige meget for skatteafgifter om man afsætter via båd 

eller jolle. 

 

▪ Det er nødvendigt at drøfte kontrol inden for fiskeriet, også før den nye fiskerilov træder i kraft. Konfiskation 

kan kun ske med udgangspunkt i loven. 

 

 

▪ Det ville måske være bedre, hvis licensansøgninger til fiskeri efter stenbider bliver sendt til afgørelse hos de 

lokale fiskeriforeninger. 

FISKERI EFTER REJER 

▪ Med hensyn til ejerskab af kvoteandele, bør dem, der har overskredet ejerskabskravet have nedsat deres 

ejerskab til 15 %, og de øvrige andele bør tildeles til andre rejefiskere, det vil så være til gavn for disse. 

  

▪ Vi mangler rejekvoter, såfremt grænsen for ejerskab af kvoteandele bliver sat op til 20 % vil det være til skade 

for os.   Vi køber hvert år omkring 1000 tons årskvote, vi har en kvoteandel på 7,6 %, og mangler 

købsmulighed for årskvote. Andre, der har solgt deres kvoter, forsøger også at komme ind igen, hvordan mon 

det går med deres anstrengelser i den retning? 
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TORSK 

▪ Torsken i Upernavik-området kan blive et godt supplement.  Priserne fastsættes med udgangspunkt i 

priserne på fangsterne i Barentshavet, der er på 400 tusind tons, og hos os sker der et opkøb på 20 tusind 

tons. De bliver frosset, saltet og hængt til tørre udendørs, hvilket giver en dårlig pris, men man burde gøre 

noget andet  

 

▪ Lagringen er et væsentligt spørgsmål, når man beskæftiger sig med torsk.  Priserne er væsentlige, og man går 

ofte ud fra et princip om auktion.  Frossent produkt her fra landet giver omkring 17-20 kr.  Det er noget andet 

for ferske produkter, som for eksempel fremsendes til Hanstholm, det kan nævnes, at transport med fly kan 

være en løsning. 

 

 

NETBURE (TORSK)  

▪ På grund af netburene dør der hvert år mange tons fisk. Dermed udnytter man ikke fiskene 100 %, da  mange 

torsk dør. 

 

▪ Med hensyn til netbure burde de drives på samme vis som i Maniitsoq.  Når man benytter netbure er det 

blevet meget almindeligt, at der er mange fisk der dør, årsagen er, at der kun er et fartøj, der leverer til 

Maniitsoq.  Man bør have vort lands store udstrækning i tankerne.  Der bør anskaffes flere fartøjer til 

fragtningen. 

 

 

▪ RG har en regel om, at torsk højest kan opbevares i netbure i to måneder.  For når torskene står i netburene i 

over to måneder får de sår og bliver efterhånden blinde, hvis køberne opdager disse forhold, vil de afholde 

sig fra køb af dem.  

    

▪ Med hensyn til netbure, så overtager RG først ansvaret når fisken er indhandlet til RG. 

 

KRABBER 

▪ Der var ellers et stort antal joller, der fiskede krabber uden problemer, på nuværende tidspunkt får man 

afslag, når man søger en licens til jolle, angiveligt af sikkerhedsmæssige grunde; der tales om, at vi skal gå 

over til noget andet, men der skabes ikke nye muligheder. Vi har selv viljen, det er forvaltningen, der ikke 

udviser en vilje.  

 

▪ Der er også en masse krabber, der fanges i hellefiskegarn, men dem får man ikke noget ud af, og det skabes 

der heller ikke mulighed for. 

 

 

▪ Vi har drøftet kvotefastsættelse for krabber, de fleste går ind for indførelse af IOK.  Hvorfor kan vi kun 

overføre 15 % af en ikke opfisket kvote? IOK burde ellers betyde ens regler for alle. 

 

▪ De går ikke ind for indførelse af IOK.  Vi har et ønske om, at forvaltningsområdet Sisimiut igen bliver samlet til 

et forvaltningsområde, så det ikke er adskilt som et kystnært og et havgående område. 
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BILAG 1 – PROGRAM FISKERISEMINAR ILULISSAT OG NUUK  

 

Tidspunkt 
Program 2. marts (Ilulissat) 

 

8:30-9:00 Ankomst og registrering 

9:00-9:15 Åbning af Fiskeriseminaret 

9:15-9:45 Velkomst ved Naalakkersuisoq for Fiskeri og Fangst, Aqqaluaq B. Egede 

9:45-10:15 

Fiskerikommissionens mål og overordnede principper for 
fiskeripolitikken I 
Gennemgang af punkt 3.1 – 3.4 i Fiskerikommissionens Betænkning 

10:15–10:30 Pause 

10:30-12:00 

Debat om anbefalinger til mål og overordnede principper for 
fiskeripolitikken I 
Debat i salen, ordet er frit 

12:00-13:00 Frokost 

13:00-13:30 

Fiskerikommissionens mål og overordnede principper for 
fiskeripolitikken II 
Gennemgang af punkt. 3.5. – 3.8 i Fiskerikommissionens Betænkning 

13:30-15:00 

Debat om anbefalinger til mål og overordnede principper for 
fiskeripolitikken II 
Debat i salen, ordet er frit 

15:00-15:15 Pause 

15:15 – 15:45 
Fiskerikommissionens anbefalinger om andre emner 
Gennemgang af punkt 7.1, 7.2., 7.4., og 7.7. i Fiskerikommissionens Betænkning 

15:45-16:45 
Debat om Fiskerikommissionens anbefalinger om andre emner 
Debat i salen, ordet er frit 

16:45-17:00 Afrunding af dag 1 af Fiskeriseminaret 

17:00-18:30 Naalakkersuisoq afholder Reception 

 

Tidspunkt Program 3. marts (Ilulissat) 

8:30-9:00 Ankomst og registrering 
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9:00-9:15 Åbning af dag 2 af Fiskeriseminaret 

Tema: Kystnært Fiskeri efter hellefisk 

9:15-10:00 
Fiskerikommissionens anbefalinger vedrørende kystnært hellefisk 

Gennemgang af punkt 6.5 i Fiskerikommissionens Betænkning 

10:00-10:15 Pause 

10:15-12:00 

Debat om anbefalinger for kystnært fiskeri efter hellefisk 
Deltagerne debatterer anbefalingerne om kystnært fiskeri efter hellefisk baseret på 
oplæg til debat 

12:00-12:15 Afrunding af Tema kystnært fiskeri efter hellefisk 

12:15-13:15 Frokost 

Tema: Kystnært Fiskeri og rejer 

13:15-13:30 Åbning af eftermiddagens program 

13:30-14:15 
Fiskerikommissionens anbefalinger om kystnært fiskeri og rejer 
Gennemgang af punkt 6.2, 6.6.-6.8 i Fiskerikommissionens Betænkning 

14:15-14:30 Pause 

14:30-16:00 

Debat om Fiskerikommissionens anbefalinger om kystnært fiskeri og 
rejer 
Deltagerne debatterer anbefalingerne om kystnært fiskeri og rejer baseret på oplæg til 
debat 

16:00-16:15 Afrunding af Tema om Kystnært fiskeri og rejer 

Afslutning af Seminar 

16:15-16:45 Afsluttende bemærkninger, Naalakkersuisoq for Fiskeri og Fangst 

 

Tidspunkt Program 10. marts (Nuuk) 

8:30-9:00 Ankomst og registrering 

9:00-9:15 Åbning af dag 2 af Fiskeriseminaret 

Tema: Kystnært Fiskeri 

09:15-10:00 
Fiskerikommissionens anbefalinger vedrørende kystnært fiskeri 

Gennemgang af punkt 6.5-6.8 i Fiskerikommissionens Betænkning 
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10:00-10:15 Pause 

10:15-11:45 
Debat om anbefalinger for kystnært fiskeri 
Deltagerne debatterer anbefalingerne om kystnært fiskeri baseret på oplæg til debat 

11:45-12:00 Afrunding af Tema om Kystnært fiskeri 

12:00-13:00 Frokost 

Tema: Havgående Fiskeri 

13:00-13:15 Åbning af eftermiddagens program 

13:15-14:00 
Fiskerikommissionens anbefalinger vedrørende havgående fiskeri 
Gennemgang af punkt 6.2-6.4 i Fiskerikommissionens Betænkning 

14:00-14:15 Pause 

14:15-15:45 
Debat om anbefalinger for havgående fiskeri  
Deltagerne debatterer anbefalingerne om havgående fiskeri baseret på oplæg til debat 

15:45-16:00 Afrunding af Tema om Havgående fiskeri 

Afslutning af Seminar 

16:00-16:30 Afsluttende bemærkninger, Naalakkersuisoq for Fiskeri og Fangst 
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BILAG 2 – OPLÆG FISKERISEMINAR DAG 1 – ILULISSAT OG NUUK 
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BILAG 3 -  OPLÆG FISKERISEMINAR DAG 2 – ILULISSAT 
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BILAG 4 - OPLÆG FISKERISEMINAR DAG 2 – NUUK 
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